

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

基础医学

大鼠骨髓间充质干细胞exosome提取及其心肌细胞H9C2靶向作用的实验探索

刘善文¹, 王福¹, 李彬², 耿海华³, 李彩娥⁴, 许哲⁵, 李睿¹, 肖洁¹, 张森¹, 季晓平¹

1. 山东大学齐鲁医院心内科, 济南 250012; 2. 山东大学附属济南市中心医院保健科, 济南 250013;
3. 南通大学附属医院心内科, 江苏 南通226001; 4. 兰州大学第二附属医院CICU, 兰州 730030;
5. 福建医科大学附属协和医院心内科, 福州 350001

摘要:

目的 研究缺氧预处理条件下, 骨髓间充质干细胞分泌的exosome的特征; 探索心肌细胞H9C2是否骨髓间充质干细胞exosome作用的靶细胞之一, 以及H9C2对骨髓间充质干细胞exosome的摄取是否随时间有一定的变化特征。方法 采用分步离心结合蔗糖/D2O垫超速离心方法分离提取干细胞分泌的exosome囊体颗粒。采用透射电镜和Western blotting法鉴定提取物是否为exosome。采用图像分析软件Image-Pro Plus 6.0对透射电镜结果中exosome数据进行采集, 采用excel和统计软件Graph Pad 5.0对采集得到的exosome数据进行统计, 以明确exosome的直径分布区间和平均半径等特征。采用绿色荧光染料PKH-67标记exosome, 将标记的exosome与H9C2共孵育, 观察exosome能否被心肌细胞H9C2摄取。将exosome与H9C2共孵育的不同时间段, 观察H9C2对exosome的摄取随时间变化的特征。结果 提取物呈微型囊体结构, 形态近似球形或者椭球形, 大小均一, 均匀分散的分布在视野中, 提取物均阳性表达CD63和CD9分子, 且较CD63分子, 提取物更高表达CD9分子; 缺氧预处理条件下, 骨髓间充质干细胞exosome直径的集中分布范围是20~60nm, 半径为(17.03 ± 0.40) nm; exosome与心肌细胞H9C2共孵育结果显示, 仅实验组H9C2细胞质内可见大量的exosome绿色荧光颗粒; H9C2摄取exosome的时间特征显示, 对照组4个亚组中H9C2对exosomes的摄取情况无明显不同。实验组各亚组显示, exosome与H9C2共孵育1h, H9C2细胞质中即开始观察到标记的exosome; 共孵育1.5~2.5h, H9C2细胞质中exosome绿色荧光颗粒数量较共孵育其他时间段的多, 荧光强度较共孵育其他时间段的强。结论 成功分离提取到了缺氧预处理条件下的大鼠骨髓间充质干细胞exosome; 心肌细胞H9C2是骨髓间充质干细胞exosome生物学作用的靶细胞; H9C2对骨髓间充质干细胞exosome的摄取情况随着时间的延长有明显的变化。

关键词: 缺氧预处理; 骨髓间充质干细胞; exosome; H9C2; 心力衰竭; 缺血再灌注损伤

Isolation of rat bone marrow mesenchymal stem cell-derived exosome and the uptake of exosome by H9C2

LIU Shan-wen¹, WANG Fu¹, LI Bin², GENG Hai-hua³, LI Cai-e⁴, XU Zhe⁵, LI Rui¹, XIAO Jie¹, ZHANG Sen¹, JI Xiao-ping¹

1. Department of Cardiology, Qilu Hospital of Shandong University, Jinan 250012, China;
2. Department of Health Care, Central Hospital of Jinan of Shandong University, Jinan 250013, China;
3. Department of Cardiology, Affiliated Hospital of Nantong University, Nantong 226001, Jiangsu, China;
4. CICU, the Second Affiliated Hospital of Lanzhou University, Lanzhou 730030, China;
5. Department of Cardiology, Xiehe Hospital of Fujian Medical University, Fuzhou 350001, China

Abstract:

Objective To study the features such as the diameter distribution and average radius of the hypoxia preconditioned bone marrow mesenchymal stem cells (BMSCs)-derived exosomes; to elucidate whether the exosomes are able to target cardiomyocytes efficiently; to explore the feature of time-dependent uptake of exosomes by H9C2. Methods We collected exosomes from the supernatant of hypoxia preconditioned BMSCs by the combination of step-by-step centrifugations and ultracentrifugation, characterized exosomes by transmission electron microscopy (TEM) and western blotting, statistically analyzed the messages of the diameters from results of TEM by image analysis software Image Pro Plus 6.0, obtained the distribution of diameter and average radius of exosomes by excel and statistical software Graph Pad 5.0, tracked exosomes with PKH-67, incubated PKH-67-dyed exosomes with H9C2 to observe whether rat BMSCs-derived exosomes could be uptaken by H9C2. Further, we incubated PKH-67-labeled exosomes with H9C2 for different periods to explore the relationship between uptake and time. Results We observed that the extract was of micro-capsule structures, approximately spherical or ellipsoidal in shape and homogeneous in size. They scattered neatly in the vision, and positively expressed both CD63 and CD9 molecules. The diameters of

扩展功能

本文信息

▶ Supporting info

▶ PDF(18020KB)

▶ [HTML全文]

▶ 参考文献[PDF]

▶ 参考文献

服务与反馈

▶ 把本文推荐给朋友

▶ 加入我的书架

▶ 加入引用管理器

▶ 引用本文

▶ Email Alert

▶ 文章反馈

▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

缺氧预处理; 骨髓间充质干
▶ 细胞; exosome; H9C2;
心力衰竭; 缺血再灌注损伤

本文作者相关文章

PubMed

exosomes approximately ranged from 20nm to 60nm, and the radius was (17.03 ± 0.40) nm. In the incubation experiment of exosomes with H9C2, we could only observe green fluorescent-flashing exosome pellets within the cytoplasm of H9C2 in the dyed positive group. The uptake of exosomes by H9C2 was not different between four subgroups of the control group. For the PKH-67-dyed exosomes within H9C2 cytoplasm 1h after the co-culture, during the period of 1.5h to 2.5h, the numbers of green fluorescent-flashing exosome pellets were more and the fluorescence intensity was stronger than any other experimental subgroups. Conclusion We successfully isolated hypoxia preconditioned rat BMSCs-derived exosomes, and proved that cardiomyocytes H9C2 were the biological targets of such exosomes. The uptake of exosomes by H9C2 showed significant changes with the extension of incubating time.

Keywords: Hypoxia preconditioning; BMSCs; Exosome; H9C2; Heart failure; Ischemia-reperfusion injury

收稿日期 2013-01-29 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 季晓平, E-mail: xpj64@163.com

作者简介:

作者Email:

参考文献:

本刊中的类似文章

Copyright by 山东大学学报(医学版)